
Hledáte
zajímavou

 a kreativní
 práci?

 
Staňte Se

 členem našeHO 
ObcHOdníHO týmu!

 napište nám na
 job@mf.cz

O trochu víc 
z hazardu

Deník | Čtvrtek 14. 4. 2016   |  číslo 2092   |   volný prodej 10 Kč    |   řízená distribuce   |    www.e15.cz  |     

kOmentář: Pootevřené dveře Pro cenzuru / str. 11

 CZK/EUR • 27,035 / –0,005 Kč       CZK/USD • 23,923 / –0,206 Kč       PX • 895,62 / +0,97 %       EURo StoXX 50 • 3039,19 / +3,30 %       Zlato • 1245,73 $ / –0,85 %

Sněmovnou odsouhlasené zákony 
umožní vstup zahraničních 
sázkových on-line kanceláří 
do Česka, včetně placení 
daní. Oproti návrhu 
poslanci snížili 
počet sazeb ze  
tří na dvě.

Zvyšuje se pouze loterijní daň 
u výherních automatů. Znamená 
to o čtvrtinu nižší výběr, než stát 

plánoval. nové zákony 
by měly pomoci 

i v boji proti 
patologickému 

hraní.  událOsti / str. 2 

Manažeři ČEZ kupují 
školy, pivo a masny

Firma Solotron někdejšího 
šéfa fúzí a akvizic ČEZ Vla-
dimíra Schmalze převzala 
soukromou vzdělávací 
skupinu Edua Group. 
Hojně investují i další 
manažeři ČEZ. str. 4

Krúpa chce OKD

Skupina Arca Capital 
slovenského miliardáře 
Pavola Krúpy navrhla sku-
pině Ad Hoc Group, že od 
ní koupí firmu OKD. str. 4

Levné uhlí skolilo  
těžaře Peabody Energy
Největší soukromý těžař 
černého uhlí na světě, 
americký Peabody Energy, 
vyhlásil insolvenci. V USA 
je v insolvenci už 45 pro-
cent těžební kapacity. str. 6

Migrační krize rozežírá 
soudržnost Evropanů
Dohoda s Tureckem zatím 
zabírá. Příliv migrantů do 
Řecka slábne. Země EU 
se ale nedokážou dohod-
nout na tom, jak zabránit 
kolapsu schengenského 
prostoru. str. 8–9
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Promarněný 
český kapitál
němci by si cenili české 
pomoci s uprchlíky, 
říká vedoucí editor 
týdeníku economist 
edward Lucas.
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MiRoSlav KaloUSEK: 
Sněmovna schválila cenzuru 
internetu úředníkem mfcr.Byli 
jsme proti. Souhlas bychom 
nevysvětlili ani svým dětem, 
natož voličům.

twitter.com/e15news
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Loterijní daň bude mít dvě sazby – 35procentní pro výherní automaty •	
a 23procentní pro loterie, kurzové sázky a další.

Zahraniční firmy provozující internetové kurzové sázení či kasina budou •	
moci požádat o českou licenci a budou platit v Česku daně.

Bude možné blokovat webové stránky firem, které nepožádají o licenci.•	

Vznikne rejstřík lidí, kteří hrají hazardní hry na internetu, jenž má znemožnit •	
hraní osobám pobírajícím dávky či lidem v osobním bankrotu.

Právo kontroly heren získá i celní správa.•	

HlAVNÍ BodY  
ZáKoNŮ o HAZARdu

Guinea
Ministr zahraničí Lubomír Zaorálek chce Čes-
kou republiku vymanit ze skupinky zemí, které 
nemají jednoslovný název. Patří k nim napří-
klad Saúdská Arábie, Nový Zéland, Velká Britá-
nie, Spojené státy nebo Svatý Vincenc a Grena-
diny. Cizincům chce vnutit název Czechia jako 
jediný správný překlad slova Česko, který podle 
ministra běžně používáme. Pravda je ovšem 
taková, že první část prostoduše rozřízlého 
názvu Československo lidem v tuzemsku k srdci 
nepřirostla. Když jeden velký deník v devade-
sátých letech zkoumal vztah Čechů k výrazu 
Česko, drtivé většině se zdál odporný. Přesto 
jej novináři začali masivně používat, a to čistě 
z praktických důvodů. Ale jak je vidět na spor-
tovních utkáních, dodnes se nic zásadního ne-
změnilo. Divácký národ skanduje buď Češi nebo 
Čechy. A to i na Moravě. Je historickou daností, 
že naše zem jednoslovný název nemá. Česká 
kotlina se odjakživa zvala Královstvím českým, 
při zahrnutí Moravy a dalších vedlejších zemí 
šlo o české země či země Koruny české. 

Aby ale deník E15 pouze nehudroval, přichází 
s jedním konstruktivním návrhem. Ten navíc 
na první místo klade léta potlačované ambice 
Moravanů. Název státu by se měl jasně odvodit 
od názvů obou největších historických úze-
mí a znít MorČe. Jednoduše se pak přeloží do 
angličtiny jako Guinea pig, zkráceně Guinea. 
Což ostatně dobře vystihuje politické poměry 
v tuzemsku.

Zápisník  
Jana Šindeláře

Protagonisté dne

Andrej BABiš

český ministr financí

Glenn Kellow

šéf Peabody energy

Volodymyr HRojsmAN

šéf ukrajinského Parlamentu

Prosadil ve sněmovně nová 
pravidla pro hazardní hry. Neprošla 
mu ale představa, že hazard bude 
podléhat třem sazbám zdanění.

str. 2

Největší soukromý producent uhlí 
na světě zbankrotoval. Americká 
firma kvůli propadu cen už 
nedokázala obsluhovat svůj dluh.

str. 6

Kdyby se stal premiérem, čekaly 
by ho reformy a boj s oligarchy. 
Objevily se tak spekulace, že se 
funkce předem vzdá.

str. 10

n Ministr financí Andrej 
Babiš (ANO) neuspěl. 
Loterijní daň bude mít 
jen dvě sazby místo tří, 
které prosazoval.

Dušan Kütner

Sněmovna přijala trojici zákonů 
o hazardu, která by zahraničním 
sázkovým on-line kancelářím 
měla umožnit oficiální vstup do 
Česka a placení daní, zvyšuje 
loterijní daň u výherních au-
tomatů a zavádí opatření proti 
patologickému hraní. Zákon ale 
musí ještě projít Senátem a musí 
jej podepsat prezident.

„Schválení považuji za velký 
úspěch, ale jsou na tom dvě kaň-
ky,“ uvedl ministr financí Andrej 
Babiš. První je, že poslanci se 
postavili proti zákazu heren 
u škol či kostelů. Druhou pak 
to, že oproti původnímu návrhu 
ministerstva vnitra poslanci – 
včetně těch z vládní koalice s vý-
jimkou ANO – snížili počet sazeb 
loterijní daně na dvě. Původně 
Babiš navrhoval tři. 

Pro stát to bude podle Babiše 
znamenat nižší výběr daně o tři 
sta milionů, pro obce o sto pade-
sát milionů. „Vyhrála hazardní 

Zdanění hazardu bude 
nižší, než chtěl kabinet

do KlášteRA ve Zlaté Koruně se po 78 letech vrátil jeden z nejvýznamnějších deskových obrazů gotického 
krásného slohu Madona zlatokorunská. Dílo je uměleckou hodnotou srovnatelné s obrazem Madony z Veveří. 

náVrat MaDony ZlatoKorunsKé

fo
to

 č
tk

lobby. Byl jsem trochu v šoku, že 
je to tak jednoduché,“ podotkl 
ministr. Původní odhad výnosů 
činil až dvě miliardy ročně.

Zákon má umožnit vstup za-
hraničním firmám, které dosud 
lákají sázkaře na weby v češtině 
provozované z Kypru nebo Gib-
raltaru a neplatící daně v Česku. 
Lidé přes ně přitom utratí stej-
nou částku jako u tuzemských 
společností, tedy zhruba třicet 
miliard ročně. 

„Mohu potvrdit, že pokud bude 
přijata daňová sazba potvrzená 
Senátem a podepsaná preziden-
tem, je pravděpodobné, že se 
budeme o vstup na trh ucházet,“ 
řekl deníku E15 právní zástupce 
jedné z největších zahraničních 
sázkových kanceláří betfair 

Martin Lyčka. Největší diskuze 
se již delší dobu vede o blokování 
stránek s hrami od firem bez čes-
ké licence, jež stát označuje za 
nelegální. Podle internetových 
expertů, největšího vyhledáva-
če Seznam.cz i opoziční strany 
TOP 09 a dalších je ale blokování 
webových stránek cenzurou. To 
ministerstvo odmítá.

Zákon by měl pomoci i v boji 
proti patologickému hraní. „Pro 
mne je to určitě krok kupředu, 
i když výsledek kompromisu,“ 
uvedl národní protidrogový 
koordinátor Jindřich Vobořil. 
Důležitá je podle něj registrace 
a rejstřík hráčů vylučující hraní 
lidem pobírajícím dávky či zave-
dení limitů na frekvenci hraní.
 NáZoRY str. 11  Více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/babis-se-rozciluje-koalicni-poslanci-hlasovali-proti-jeho-zdaneni-hazardu-1287760


n Češi dokážou 
využívat digitální 
svět jen povrchně, na 
rozvíjení byznysu to 
nestačí. 

Adéla Čabanová

Pokročilé digitální doved-
nosti prokazuje necelá 
čtvrtina Čechů. Mezi 
28 zeměmi EU 
náleží Česku 
v tomto 
ohledu až 
21. příčka. 
Ukázal to 
výzkum 
Varšavské 
univerzity 
zaměřený 
na digitální 
znalosti malých 
a středních firem 
DELab. Michaela Marksová, 
ministryně práce a sociál-
ních věcí, přitom považuje 
digitální kompetence za 
stále důležitější pro uplat-
nění na trhu práce.

Data představila společ-
nost Google při startu své 
vzdělávací on-line platfor-
my pro živnostníky a stu-

denty Digitální garáž. Podle 
politiků a osobností, které 
projekt podpořily, je rozvoj 
digitálních dovedností 
zásadní pro zaměstnanost 
i pro hospodářský růst. 

Náměstek ministra prů-
myslu a obchodu Jiří Koliba 
uvedl, že už dnes vyplývají 
tři procenta českého HDP 
přímo z činností naváza-
ných na informační techno-

logie, nepřímo navázané 
činnosti dokonce 

představují deset 
procent HDP. 

„Hospo-
dářský růst 
je křehký. 
Jedním z dů-
vodů je fakt, 

že připrave-
nost pracovní 

síly na budoucí 
požadavky je malá,“ 

uvedl šéf Hospodářské 
komory Vladimír Dlouhý. 

Výzkum Asociace malých 
a středních podniků a živ-
nostníků potvrdil, že valná 
většina drobných podnika-
telů a malých firem vnímá 
internet a on-line propagaci 
jako důležité nástroje, on-
line aktivity ale plánuje jen 
polovina respondentů. 

www.e15.cz | 3 |

Z činností  
navázaných  

přímo na informační 
technologie vyplývají  

už dnes

3 %
českého HDP.

Míra nezaměstnanosti v České 
republice sice v březnu 
dosáhla 6,1 procenta, ale 
průmyslové regiony mají 
nezaměstnanost hluboko 
pod touto úrovní. Například 
v okrese Rychnov nad 
Kněžnou činí jen 2,5 procenta, 
v Praze-východ vykazuje  
2,5 procenta a v Mladé 
Boleslavi 3,2 procenta. Nyní je 
v Česku 27 okresů, zhruba  
35 procent ze všech, ve 
kterých nezaměstnanost 
nedosahuje hranice pěti 
procent. 

mimořádně nízká
nezaměstnanost

podstAV. nejhorší nedostatek lidí pociťují malé a střední firmy. ty bývají brutálně okrádány o zaměst-
nance velkými podniky se zahraničními vlastníky, tvrdí místopředseda asociace exportérů otto Daněk.
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n Vývozci vyzývají 
vládu, aby uvolni-
la vízovou politiku. 
Dovoz pracovní síly ze 
třetích zemí považují 
za jediné řešení, jak 
naplnit stavy.

Průmyslu schází nejméně se-
dmdesát tisíc dělníků a tisíce 
vysokoškolsky vzdělaných 
strojařů, elektrotechniků, 
chemiků či expertů textilního 
průmyslu. Podle analýzy Aso-
ciace exportérů je na českém 
trhu práce více než 117 tisíc 
volných pracovních míst. 
Kvůli stavu trhu práce tak 
stojí průmysl už na hranici 
svých možností. Exportéři 
proto vyzývají vládu, aby 
uvolnila vízovou politiku. 

 „Situace přesáhla všechny 
meze, hrozí kolaps průmyslu, 
který může na dlouhou dobu 
poškodit celou naši ekono-
miku. Už proto, že Česká 
republika má největší závis-
lost ekonomiky na průmyslu 
z celé Evropy – 47 procent,“ 
uvedl místopředseda asocia-
ce Otto Daněk. 

exportéři: průmyslu 
hrozí kolaps, nejsou lidi

Jediným řešením je podle 
zástupců českého exportního 
průmyslu dovoz pracovní 
síly ze třetích zemí. „Jenže 
vyřízení víza, pracovního 
povolení a schválení úřadem 
práce v tuto chvíli trvá devět 
až čtrnáct měsíců,“ uvedl 
předseda asociace Jiří Grund. 
Další omezující podmínky, 
například na minimální platy 
cizinců ze třetích zemí a obo-

ry, v nichž mohou za těchto 
podmínek působit, si podle 
něj kladou odbory. 

Exportéři napsali dopis 
členům vlády a navrhli 
několik řešení pro rychlejší 
nábor potřebných pracovních 
sil ze třetích zemí, jako jsou 
Ukrajina, Vietnam, Bělorusko 
nebo Rusko. 

Nejhorší nedostatek lidí 
se týká malých a středních 
firem. „Tyto podniky jsou 
brutálně okrádány velkými 
podniky se zahraničními 
vlastníky o své zaměstnan-
ce,“ tvrdí Daněk. Podle něj se 
běžně stává, že velké podniky 
si tvoří pořadníky z kon-
taktovaných zaměstnanců, 
a těm zavolají pár hodin před 
nástupem na směnu u stáva-
jícího zaměstnavatele. 

Zaměstnanec pak v rozpo-
ru s pracovním právem na-
stoupí bez řádného ukončení 
pracovního poměru k nové-
mu zaměstnavateli, který ho 
zaměstná bez potvrzení o za-
městnání a po třech dnech je 
nucen původní zaměstnava-
tel rozvázat pracovní poměr 
pro hrubé porušení pracovní 
kázně. /čtk/ Více e15.cz

podnikatelům 
chybí digitální 
gramotnost 

Stát nebude čínskou 
medicínu hradit 
Léčbu tradiční čínskou 
medicínou si v královéhra-
decké fakultní nemocnici 
platí denně dvacet lidí, za 
rok sedm tisíc, uvedl minis-
tr zdravotnictví Svatopluk 
Němeček (ČSSD) po jednání 
v nemocnici. Úhradu ze 
zdravotního pojištění 
neplánuje. Využití čínské 
medicíny odmítá Česká 
lékařská komora a Purky-
ňova lékařská společnost 
jako vědecky neověřené.  
 NáZoRY str. 11

Obce protestují proti 
přehradě na Berounce
S výstavbou protipovod-
ňové přehrady na Křivo-
klátsku nesouhlasí 25 obcí 

z horního toku Berounky. 
Nesouhlas svých zastupi-
telstev předaly krajskému 
úřadu a ministerstvům 
zemědělství a životního 
prostředí. Ministerstvu 
zemědělství navíc doručily 
petici s podpisy více než 
4500 lidí.

Sněmovna zpřesnila 
postavení Vitáskové
Poslanci schválili novelu, 
která definitivně upřesní 
právní postavení před-
sedkyně Energetického 
regulačního úřadu Aleny 
Vitáskové. Stanoví, že se na 
předsedu a místopředsedu 
úřadu nevztahuje služební 
zákon, což nebylo několik 
měsíců jasné. Hrozilo, že 
Vitásková bude muset ve 
funkci skončit. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/exporteri-ceskemu-prumyslu-hrozi-kolaps-chybi-inzenyri-a-70-tisic-delniku-1287692


n Někdejší akviziční 
šéf skupiny ČEZ Vladi-
mír Schmalz převzal 
vzdělávací firmu se 
značkami Tutor nebo 
Caledonian School. 
Současný ředitel po-
lostátního koncernu 
pro obnovitelné zdroje 
Martin Pacovský pak 
vstoupil do konceptu 
bister se zdravým 
jídlem O’papa.

Daniel Novák

Peníze vydělané v rámci 
energetického byznysu po-
lostátní skupiny ČEZ inves-
tují jeho někdejší vrcholoví 
manažeři do nejrůznějších 
sfér. Aktivním investorem je 
dlouholetý šéf fúzí a akvizic 
ČEZ Vladimír Schmalz. Jeho 
investiční firma Solotron 
nedávno převzala společ-
nost Edua Group, největší 
soukromou vzdělávací 
skupinu v tuzemsku. Pro-
dávajícím je podnikatel 
Radek Stavinoha, který byl 
u počátků největšího tu-
zemského on-line prodejce 
dovolených Invia.cz.  

„Společnost Solotron 
vstoupila do Edua Group 
jako strategický partner se 
záměrem dále investovat 
do vzdělávacích aktivit 
a vytvořit nové příležitosti 
pro rozvoj společnosti na 
vzdělávacím trhu,“ uvedl 
Schmalz. S fir-
mou zaměře-
nou na mimo-
školní jazykové 
a manažerské 
vzdělávání jsou 
spojené značky 
jako Tutor nebo 
Caledonian 
School.  

Transakce 
nezahrnuje 
vyšší odbornou 
školu Ceduk ani 
Vysokou školu regionálního 
rozvoje. S obchodem po-
máhala advokátní kancelář 
Havel, Holásek & Partners. 
Cena nebyla zveřejněna. 
Zástavní právo na podíly 
v Edua Group má od března 
Česká spořitelna jako banka 
financující transakci, a to na 
dluhy do celkové výše  
90 milionů korun.  

Pro Schmalze to není prv-
ní akvizice. Loni investoval 
do analytického start-upu 
MonkeyData. Předtím 
vstoupil do společnosti 

Energomonitor zaměřené 
na on-line měření spotřeby 
energií. Peníze má rovněž 
ve firmě Natočvideo, která 
v minulosti dodávala obsah 
například pro Divácké zprá-
vy televize Prima. Inves-
torskou stopu zanechal též 

v technolo-
gické firmě 
Liftago, kte-
rá provozuje 
mobilní taxi 
aplikaci.  

Schmal-
zův inves-
tiční apetit 
se snaží 
dohnat Mar-
tin Pacov-
ský. Ten 
kdysi v ČEZ 

rovněž řídil zahraniční akvi-
zice, nyní tam šéfuje divizi 
obnovitelných zdrojů. Vedle 
toho si založil investiční 
firmu CEO Management. 
Ta nedávno dala peníze do 
konceptu bister se zdra-
vým stravováním O’papa. 
Investoval rovněž do obnovy 
pivovarnictví ve Znojem-
ském pivovaru stejně jako 
v Jarošovském pivovaru. Ka-
pitál vložil také do pražské 
masny Řezník z rynku nebo 
do výrobce sirupů Senzu 
Drinks.
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Skupina Arca Capital slo-
venského miliardáře Pavola 
Krúpy navrhla skupině Ad 
Hoc Group, že od ní koupí 
černouhelnou OKD, která má 
existenční problémy. Arca Ca-
pital to uvedla v prohlášení. 
Na rozdíl od pondělní nabíd-
ky Petra Pauknera a dalších 
podnikatelů nepodmiňuje 
Arca investici insolvencí 
firmy. 

Arca Capital je minoritním 
akcionářem společnosti New 
World Resources, která OKD 
vlastní. Arca uvedla, že má 
ve firmě podíl 3,44 procenta, 
dalším objemem akcií pak 
disponuje v rámci spřízně-
ných firem. Přesný objem 
těchto akcií s odkazem na 
strategické důvody prezento-
vat nechce.

„Návrh na jednání k od-
kupu společnosti OKD jsme 
měli v úmyslu předložit již na 
valné hromadě NWR, která se 
konala minulý pátek. Z důvo-
du neúčasti zástupců skupiny 
AHG ale nebyl prostor,“ sdě-
lila Arca.

„Tento krok zatím nemohu 
komentovat. Kontakty na 
fondy ze skupiny AHG jsou 
k dohledání na jejich webo-
vých stránkách,“ reagoval 
Pařík. Skupinu, která v ČR pů-
sobí pod souhrnným názvem 

Krúpa chce OKD 

Manažeři ČEz 
kupují školy,  
pivo a masny

Schmalzova firma 
Solotron převzala 
společnost Edua 
Group, největší 
soukromou 
vzdělávací skupinu 
v tuzemsku.

Nejvhodnějším řešením 
situace kolem OKD by 
podle prezidenta Miloše 
Zemana bylo přijetí zákona 
o znárodnění firmy. V první 
řadě je podle něj zapotřebí 
pomoci horníkům a v druhé 
uchovat v rozumném rozsahu 
těžbu v perspektivních dolech. 
Uvedl to Zemanův mluvčí Jiří 
Ovčáček.

zeman je pro 
znárodnění

Lokomotivy pro ČD Cargo 
dodá Siemens 
ČD Cargo nakoupí nové 
třísystémové lokomotivy od 
společnosti Siemens Česká 
republika. Pět lokomotiv 
Vectron kupuje nákladní 
dopravce, který patří do 
skupiny Českých drah za 
cenu zhruba sto milionů 
korun za kus. Dopravce 
ale cenu tendru oficiálně 
neuvedl. Lokomotivy budou 
schopné provozu na napá-
jecích soustavách ve všech 

sousedních zemích a také 
v Rumunsku a Maďarsku. 
 Více E15.cz

ČT zvýšila příjmy  
z obchodu 
Česká televize loni zvýšila 
příjmy z obchodní činnosti 
o pět procent na 403 mi- 
lionů korun. Největší část 
přinesl prodej reklamy 
a ostatních komerčních 
sdělení. Z reklamy a spon-
zoringu na ČT2 a ČT sport 
televize loni inkasovala  

325 milionů korun. Zbytek 
jsou příjmy Telexportu za 
prodej pořadů ČT. 

V podílových fondech 
mají Češi stále více peněz 
Majetek, který mají Češi ulo-
žený v podílových fondech, 
loni stoupl o 65,3 miliardy 
na 385,3 miliardy korun. Od 
vypuknutí finanční krize 
v roce 2008 vzrostly inves-
tice do fondů o 50 procent. 
Uvedla to Asociace pro 
kapitálový trh. /čtk/

Krátce

i bEz insOlVEncE. Na rozdíl od nabídky podnikatelů vedených 
Petrem Pauknerem Krúpa nepodmiňuje převzetí OKD insolvencí.
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AHG, tvoří tři nadnárodní in-
vestiční společnosti Ashmore 
Investment Management 
Limited, M&G Investment Ma-
nagement Limited a Gramer-
cy Funds Management LLC.

Arca dále uvedla, že ná-
klady spojené s ukončením 
činnosti OKD ve výši  
33 miliard korun, jak je 
prezentuje AHG, lze výrazně 
snížit. „Jsme ochotni se zavá-
zat, že lze zajistit fungování 
společnosti OKD a realizaci 
těžby v dolech společnosti 
po dobu minimálně dalších 
pěti let za účelem prodlou-
žení životnosti společnosti 
a snížení negativního dopadu 
na region,“ uvedla skupina 
bez bližších informací. /čtk/ 
 Více E15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/cd-cargo-ma-nove-lokomotivy-od-siemensu-s-nakupy-nekonci-1287855
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/miliardar-krupa-se-pridal-k-zajemcum-o-okd-netrva-na-insolvenci-1287737


n Stavbaři si pochva-
lují rozložení zakázek 
v čase, které bylo loni 
příznivější než v mi-
nulosti.

Jan Šindelář

Tuzemský asfaltový byznys 
má za sebou zřejmě nejtuč-
nější rok v dějinách. Horečná 
výstavba nových silnic 
i látání starých donutilo loni 
tuzemské obalovny pracovat 
na plné obrátky. Celkem tak 
vyprodukovaly rekordních 
téměř 7,7 milionu tun 
asfaltových směsí, 
což je meziročně 
o čtvrtinu více. 

Statistiky 
deníku E15 
poskytlo 
Sdružení pro 
výstavbu sil-
nic, které za-
střešuje největ-
ší firmy z oboru. 
„V loňském roce se 
po velmi dlouhé době 
konečně významně inves-
tovalo do výstavby a hlavně 
údržby českých silnic, a to 
jak ze strany státu, tak i kra-
jů,“ uvedl jednatel sdružení 
Petr Svoboda. Vyzdvihuje 
přitom především nárůst 
investic do silnic nižších 
tříd, které byly dlouhodobě 
zanedbávány. Jejich obno-
vě pomohla i pomoc státu 
krajům v podobě uvolněných 

tří miliard ze Státního fondu 
dopravní infrastruktury. 

Loňský rok byl výjimečný 
i tím, že se finišovalo s čerpá-
ním peněz z evropských fon-
dů. Ředitelství silnic a dálnic 
tak utratilo přes 34 miliard 
korun, stavělo nebo opravo-
valo nebývalých 120 kilomet-
rů dálnic a silnic první třídy. 
Stavbaři si přitom pochva-
lují, že se zlepšilo zadávání 
zakázek tak, aby samotné 
práce bylo možné provádět 
v sezoně od jara do podzimu. 
To v minulých letech nebylo 
běžné. Křivka měsíčních 

statistik výroby asfaltu 
vždy skákala prudce 

vzhůru v říjnu, 
kdy už jsou 
často teploty 
pro pokládku 
nevhodné. 
I loni se vy-
robilo nejvíce 

asfaltu v říjnu, 
od července je 

ale křivka téměř 
plochá a roste jen 

povlovně. O poznání více 
než dříve se stavělo i v jar-
ních a letních měsících. 

V Česku je zhruba stovka 
obaloven, největšími produ-
centy asfaltových směsí jsou 
Strabag a Eurovia. Ceníková 
cena jedné tuny se loni pohy-
bovala podle druhu směsi od 
1200 do 1900 korun, interní 
ceny pro vlastní pokládku 
však bývají nižší. Loňskem 
ale zřejmě pozitivní vývoj 
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Nárůst objemu  
výroby ve výši

26 %
zaznamenali loni  

tuzemští producenti 
asfaltu.

Výroba asfaltu v Česku (v tisících tun)

Pramen: sdružení pro výstavbu silnic
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silnice spolkly rekordně asfaltu

v dopravním stavitelství 
skončil. Fond dopravy má 
k dispozici necelých 66 mi- 
liard korun oproti loni 
utraceným 92 miliardám. 
Navíc je čím dál zřejmější, 
že se nepodaří utratit ani 
snížený rozpočet, neboť 
velkorysé stavební plány 
rezortu dopravy se hroutí 
kvůli známému problému 
se starými dokumentacemi 
k vlivu staveb na životní 
prostředí (EIA). 

Štěpán Bruner

Letecké společnosti Sichuan 
Airlines a China Eastern Air-
lines získaly povolení čínské-
ho úřadu nezbytné k tomu, 
aby mohly zahájit pravidelné 
lety do Prahy. Spuštění linek 
z Šanghaje a Čcheng-tu se 
očekává v červnu. Právě 
kvůli chybějícímu souhlasu 
Čínského úřadu pro civilní 
letectví obě společnosti ote-
vření linek dříve odložily.

Dosud do Česka z Číny 
létala jen linka společnosti 

Čínské aerolinie mají 
souhlas s lety do ČR
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Hainan Airlines z Pekingu. 
„Obě další byly už schvále-
ny. Začnou pravidelně létat 
v červnu. China Eastern mám 
zprostředkovaně, ale před-
pokládám, že to tak bude. 
Sichuan mám z první ruky,“ 
uvedl pro E15.cz Petr Hýl, kte-
rý vede Čínsko-český letecký 
spolek usilující o zavedení 
linky Sichuan Airlines.

Podle Hýla se schvalování 
obou linek pohnulo kupředu 
díky prohlášení o navázání 
strategického partnerství 
mezi Českem a Čínou, které 
v Praze na konci břez-
na podepsali prezident 
Miloš Zeman a jeho čínský 
protějšek Si Ťin-pching. To 
přímo zmiňuje i posilování 
spolupráce v oblasti přímých 
leteckých spojení.

China Eastern Airlines by 
měly lety do Prahy zahájit 

22. června, uvedla mluvčí Le-
tiště Praha Marika Janouško-
vá. Termín se může nanejvýš 
o několik dní posunout. „Co 
se týče Sichuan Airlines, 
tam zatím přesné datum ne-
máme,“ dodala. Podle Hýla 
už byl termín zahájení letů 
určen, nechtěl jej ale zveřej-
nit. Sichuan Airlines budou 
do Prahy létat dvakrát 
týdně, v úterý a pátek. China 
Eastern budou do Prahy 
podle již dříve oznámených 
plánů létat ve středu, pátek 
a neděli. 

Aerolinky China Eastern 
původně plánovaly lety do 
Prahy zahájit na začátku 
dubna. Také Sichuan Airli-
nes počítaly s dřívějším ter-
mínem. Od března do Česka 
posílají alespoň charterové 
lety, na které nepotřebují 
povolení.  Více E15.czFo
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DOstalO sE i na pOslEDní. Sdružení pro výstavbu silnic si pochvaluje, že se loni po dlouhé době 
investovalo i do silnic nižších tříd.

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/sichuan-airlines-a-china-eastern-ziskaly-povoleni-spusti-linky-do-prahy-1287768
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n Peabody Energy je 
už čtvrtý těžař černé-
ho uhlí, který požádal 
o ochranu před věřite-
li. V USA je tak v in-
solvenci už 45 procent 
těžební kapacity.

Jan Stuchlík

Největší soukromý těžař čer-
ného uhlí na světě, americký 
Peabody Energy, na sebe 
vyhlásil insolvenci. Posled-
ní kapkou před pádem do 
režimu ochrany před věřiteli 
a následnou restrukturali-
zací bylo 71 milionů dolarů 
nesplacených úroků. Lhůta 
na dohodu s věřiteli o této 
pohledávce by vypršela 
tento týden. Jenže vedení 
Peabody pomoc od držitelů 
dluhopisů a bank nedostalo. 
Jde o největší insolvenci 
komoditní firmy ve Spoje-
ných státech od poloviny 
roku 2014.

Firma, jejíž historie sahá 
do roku 1883, doplatila 
podobně jako další američtí 
těžaři na propad cen ener-
getického a koksovatelného 
uhlí. V USA klesly od roku 
2011 na polovinu. Zároveň 
kvůli zpomalení čínské eko-

Levné uhlí skolilo  
těžaře Peabody energy

Maďarsko pověřilo Bank of China emisí bondů 

Maďarsko pověřilo čínskou Bank of China, aby připravila 
emisi maďarských státních dluhopisů denominovaných 
v čínských jüanech. Podoba emise, první svého druhu ve 
střední Evropě, bude záviset na situaci na trhu.  více e15.cz 
 

Ve Verizonu stávkuje 40 tisíc pracovníků 

Zhruba 40 tisíc zaměstnanců americké telekomunikační 
společnosti Verizon zahájilo stávku. S vedením podniku 
se nedohodli na nové pracovní smlouvě. Pro firmu jde 
o jednu z největších stávek za poslední roky. 

Prodej německého Vattenfallu se nelíbí ekologům 

Němečtí ekologové plánují rozsáhlé protesty proti prodeji 
hnědouhelných dolů švédského Vattenfallu v Lužici. Podle 
nich se tak Vattenfall chce zbavit zodpovědnosti za eko-
logické škody. Aktivisté žádají uzavření všech uhelných 
provozů a varují, že budou podobně vystupovat i proti 
jejich budoucím vlastníkům. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,303

Čína 1 3,695

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,035

Chorvatsko 1 3,620

Japonsko 100 21,883

Kanada 1 18,684

Maďarsko 100 8,700

Norsko 1 2,903

Polsko 1 6,306

Rusko 100 36,404

Švédsko 1 2,946

Švýcarsko 1 24,834

Turecko 1 8,383

USA 1 23,923

Velká Británie 1 34,048

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 13. 4. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 63,25 -0,55

ČEZ 399,90 -0,25

Erste Bank 673,00 2,94

Fortuna 94,40 2,83

Kofola 420,00 2,49

KB 5050,00 0,62

NWR 0,15 7,14

O2 CR 249,90 -0,04

Pegas 824,90 1,97

Philip Mor. ČR 13 315,00 -0,27

PLG 208,00 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 184,00 0,60

VIG 542,30 1,74

Celkový objem (v tisících korun) 603 231,51

Akcie na pražské burze 13. 4. 2016 

nomiky a plynovému boomu 
v USA se snížila poptávka po 
černém uhlí. Jen loni klesla 
spotřeba uhlí v amerických 
elektrárnách meziročně 
o 100 milionů tun. Peabody 
musela ve Spojených státech 
snížit těžbu o 13 milionů 
tun.

„Bylo to těžké rozhodnutí. 
Restrukturalizace nám ale 
umožní posílit hotovost 
a snížit dluh. Položíme tím 
základy pro budoucí dlouho-
dobou stabilitu,“ prohlásil 
výkonný ředitel Peabody 
Glenn Kellow. Firma, která 
loni kvůli odpisu části aktiv 
prodělala přes dvě miliardy 
dolarů, teď bude mít 120 dnů 
na předložení restruktu-
ralizačního plánu. Věřitelé 
ho budou muset schválit. 
Celkem Peabody dluží  
6,3 miliardy dolarů.

Na další provoz pod 
soudní ochranou si americ-
ký těžař zajistil financování 
ve výši 800 milionů dolarů. 
Kellow věří předpovědím, 
že propad spotřeby uhlí je 
u konce a z energetického 
mixu ve světě ho v dohledné 
době nevyžene ani snaha 
států o snižování emisí skle-
níkových plynů.

Analytici tvrdí, že problé-
my Peabody začaly v roce 
2011, kdy firma vsadila na 
další růst spotřeby uhlí 
a přetrvání vysokých cen. 
Na dluh tehdy koupila za 
5,1 miliardy dolarů austral-
ského těžaře Macarthur. Ve 
Spojených státech Peabo-
dy provozuje povrchové 
a hlubinné černouhelné doly 
a zaměstnává více než sedm 
tisíc lidí.

Těžba černého uhlí v USA (v milionech tun)

Pramen: eia, peabody 
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krutý trend. Neradostná situace v těžebním sektoru obecně se podepsala i na aktivitě v povrcho-
vém dolu North Antelope Rochelle provozovaném Peabody Energy. 
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/stredoevropska-premiera-madarsko-vyda-dluhopisy-v-juanech-1287864


n Finančníci více  
vsadí na rizikovější 
úvěry spotřebitelům  
a menším firmám.

Jaroslav Bukovský

Dlouhodobě nízké úrokové 
sazby promění tvář stře-
doevropského bankovního 
byznysu včetně Česka. Jeho 
ziskovost je totiž za sou-
časných tržních podmínek 
podle expertů agentury  
Moody’s jen těžko udržitel-
ná. Tučnými zdroji bankov-
ních zisků se tak mají pro 
příští léta stát sázky na ris-
kantní spotřebitelské půjčky 
nebo masivní úvěrování 
menších firem. 

„Předpokládáme, že klima 
nízkých úrokových sazeb 
vytrvá v regionu střední 
a východní Evropy zhruba 
dalších 12 až 18 měsíců, což 
bude znamenat značný tlak 
na ziskovost bank. V tomto 
časovém horizontu proto 
očekáváme změny úvěrové 
politiky, a to především 
ve směru k nezajištěným 
spotřebitelským úvěrům a fi-
nancování malých a střed-
ních podniků, které jsou 
spojeny s vyššími maržemi,“ 
řekl na pražské konferenci 
Moody’s Investor Service 
analytik Arif Bekiroglu. 

Banky si tak začnou kom-
penzovat chřadnoucí marže 

i rostoucí rizika spojená 
s financováním bydlení. 
„Zvláště české banky se 
v současné době snaží prodá-
vat především hypotéky. Zde 
by mohlo dojít k problémům, 
neboť ceny nemovitostí jdou 
v současné době prudce 
vzhůru a prasknutí bubliny 
může být bolestné,“ zdů-
razňuje portfolio manažer 
Consequ Vojtěch Železný. 

Jak připomíná Moody’s, 
zvláště banky v Česku, na 
Slovensku a v Polsku mají na 
posílení úvěrového byznysu 
spojeného s vyšším rizikem 
dostatek zdrojů. „Solidní 
kapitalizace těchto bank 
umožňuje navýšit úvěrování 
bez toho, aby banka musela 
hledat dodatečné zdroje na 
kapitálových trzích,“ dodává 
Bekiroglu. Rekordmany 
v této disciplíně jsou české 
banky, které mají rozpůjčo-
váno jen kolem osmdesáti 
procent přijatých vkladů, 
což je jedno z nejnižších čísel 
v Evropě.

Mezi dalšími potenciál-
ními zdroji vyšších zisků 
v prostředí nízkých sazeb je 
širší spektrum služeb včetně 
posílení významu investiční-
ho bankovnictví, ale i třeba 
staronová sázka na dražší 
transakce. „Banky mohou 
chtít zvýšit svůj příjem z po-
platků, avšak konkurence 
nedovolí, aby to bylo příliš,“ 
dodává Železný.

Byznys bank 
v regionu změní 
nulové sazby
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JP morgan

Čistý zisk americké banky 
v prvním čtvrtletí klesl meziročně 
o sedm procent na 5,52 miliardy 
dolarů. Důvodem byl růst 
nákladů na krytí špatných úvěrů 
pro menší ropné firmy a nižší 
výnosy investiční divize. 

tesco

Britský maloobchodní řetězec 
se vrátil k zisku. Za finanční 
rok 2015/2016 dosáhl zisk před 
zdaněním 162 milionů liber  
(5,5 miliardy korun). V přede-
šlém roce firma utrpěla ztrátu 
6,4 miliardy liber. /čtk/

Výsledky

Jak vydělat na 
fotbalovém 
Euru
Mistrovství Evropy ve fotbale 
začne ve Francii až za necelé 
dva měsíce, Société Générale 
však udělala třiadvaceti-

člennou nominaci již teď. Ne, 
žádný z trenérů národních 
mužstev nebyl odvolán – ko-
legové pouze vybrali seznam 
akciových titulů, které by 
mohly z velké sportovní akce 
nejvíce těžit. Kdo by si tedy 
mohl nejvíc ukrojit z koláče, 
který zahrnuje mimo jiné 
jednu miliardu eur za tele-
vizní práva a další více než 
miliardu za útraty návštěvní-
ků v dějišti turnaje? V našem 
týmu nechybí obvyklé opory, 
jako jsou pivovary Heineken 
a Carlsberg nebo výrobce 
sportovního oblečení Adidas 

(poslední dvě firmy jsou 
zároveň oficiálními partnery 
celého turnaje), a své místo 
mají jisté také aerolinky Air 
France, Easyjet a Ryanair. Do 
základní jedenáctky se dostal 
rovněž lídr francouzského 
hotelového odvětví Accor, 
největší světová sázková 
společnost Paddy Power Bet-
fair nebo mediální firma ITV 
(vlastník britských televizních 
práv pro Euro). Důvěru od 
první minuty dostanou i čes-
kým fanouškům spíše méně 
známé francouzské stavební 
společnosti Eiffage a Vinci. 

Výběr Société Générale má 
samozřejmě připravenu 
i kvalitní lavičku náhradníků. 
Za členy základní sestavy 
mohou zaskočit například 
francouzské televizní společ-
nosti TF1 a M6 nebo hazardní 
firma GVC Holdings. V nepo-
slední řadě se pak do nomina-
ce dostala také půjčovna 
automobilů EuropCar a firma 
Eurotunnel, která provozuje 
podmořské vlakové spojení 
mezi Francií a Anglií. Sportu 
a investicím zdar!

Autor je analytikem Komerční banky

Z parketu

Josef Němý

Dozorčí rada a představen-
stvo německé automobi-
lové skupiny Volkswagen 
se v zásadě dohodly na 
krocích k podstatnému 
snížení odměn nejvyšších 
manažerů. Informaci po-
tvrdila sama automobilka 
a premiér spolkové země 
Dolní Sasko Stephan Weil. 
Ten přivítal rozhodnutí šéfa 
dozorčí rady Hanse Dietera 
Pötsche přijmout zkrácení 
pohyblivé složky svého 
platu.

„Velmi tento krok pana 
Pötsche vítám,“ řekl Weil 

v zemském parlamentu 
v Hannoveru. Dodal, že ta-
kový „jasný signál“ ohledně 
odměn byl nezbytný.

Odměny pro vysoké 
manažery se staly jablkem 
sváru mezi automobilkou 
a firemními odbory, které 
poukazují na nutnost šetřit 
s ohledem na budoucí 
výdaje spojené se skandá-
lem kolem měření emisí. 
K požadavkům na výrazné 
snížení odměn se připojilo 
i Dolní Sasko, které je dru-
hým největším akcionářem 
Volkswagenu.

Generální ředitel 
Volkswagenu Matthias Mül-
ler navrhl odměny snížit asi 
o třetinu, někteří členové 
představenstva ale trvali na 
plné výplatě podle uzavře-
ných smluv. V roce 2014 si 
devět nejvyšších manažerů 
německé automobilky vydě-
lalo celkem asi 70 milionů 
eur, z toho 54 milionů eur 
činila pohyblivá složka. 
Bylo to téměř dvakrát více, 
než kolik loni vyplatila 
nejvyšším manažerům jiná 
německá automobilka  
Daimler. /čtk/

vedení volkswagenu  
se sníží odměny

Jasný signáL. S výsledkem jednání je spokojen hlavně premiér Dolního Saska Stephan Weil  
(vlevo). Na snímku s výkonným šéfem Matthiasem Müllerem při předávce elektrického Golfu policii.
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Jana Havligerová

V Evropském parlamentu 
je živo, tak bouřlivou 
debatu, jaká se v uplynulých 
dvou dnech rozvířila 
kvůli rezoluci o novém 

azylovém systému a dohodě 
s Tureckem, alespoň 
podle europoslaneckých 
matadorů, už tento sbor 
delší dobu nezažil.

Vášně vyvolal především 
opětovný návrh Evropské 
komise na povinné kvóty při 
umisťování migrantů, který 
důrazně odmítají zástupci 
zemí střední Evropy. Ale 

nejen ten. Jednotlivé unijní 
státy dělí i pohled na případ-
ný vznik nového, centralizo-
vaného azylového systému. 
Ten by měl přispět k tomu, 
aby tíže migrační krize nele-
žela jenom na bedrech států, 

do kterých uprchlíci vstoupí 
jako do první země.

Dobrá řešení neexistují
Zákonodárci sice nakonec 
zvedli ruce pro, rezoluce, 
kterou přijali, ale není 
závazná. Definitivní návrh 
má Evropská komise 
připravit do léta, řešení 
problémů se opět odkládá. 

Přičemž je i tak jasné, že 
dobrá řešení v podstatě 
neexistují, takže odklad 
ničemu nepomůže. Pašeráci 
lidí, které o část byznysu 
připravila dohoda EU 
s Tureckem, už mapují 

a připravují nové migrační 
trasy.

„Uprchlická krize 
odhalila slabiny našeho 
společného evropského 
azylového systému,“ 
prohlásil místopředseda 
Evropské komise Frans 
Timmermans. Migrace 
podle něj bude jednou 
z největších výzev, které 
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Zátěžový test soudržnosti EU 
se jmenuje azylová politika
n Dohoda s Tureckem zatím zabírá. Příliv migrantů při-
plouvajících po moři do Řecka slábne. Problémy vyvolané 
migrační krizí ale zůstávají. Evropskou unii dál dělí 
názory na to, jak zabránit kolapsu schengenského prostoru.

bude Evropská unie 
v budoucnu čelit, a proto je 
změna systému nutná.

Češi mají trvalé kvóty 
za mrtvý návrh
Není to nic nového pod slun-
cem a nový není ani postoj 
České republiky. „Řada 
členských států, včetně naší 
země, tyto nápady opako-
vaně odmítla a považuje 
za kontraproduktivní, že 
Evropská komise znovu 
dává na stůl mrtvý návrh na 
trvalé kvóty,“ uvedl premiér 
Bohuslav Sobotka. Čeští 
politici operují i nedávným 
příkladem dobrovolně 
přijatých iráckých křesťanů, 
kteří se rozhodli z Česka 
odejít do Německa.

I takový „sekundární“ 
pohyb by Evropská komi-
se chtěla zarazit. Pokud 
by uprchlíci odešli do jiné 
země, než kam byli přiděle-
ni, byli by potrestáni. Mohli 
by například ztratit nárok 
na benefity v původní zemi 
i některá práva. Konkrétní 
opatření, s nimiž by souhla-
sily všechny země evropské 
osmadvacítky, se ovšem 
budou rodit velmi těžce.

silná turecká karta
Protesty vzplály i proti 
dohodě evropského spole-
čenství s Ankarou. V Evrop-
ském parlamentu zazněly 
hlasy, že Turecko není kvůli 
vnitřním poměrům bezpeč-
ná země, do které by měli 
být migranti vraceni, někte-
ří europoslanci nesouhlasí 
ani s finanční podporou 
Turecka.

A ozývají se i národní par-
lamenty, český nevyjímaje. 
Ratifikace dohody tak vůbec 
není jistá. „Buď necháme 
migraci v rukou převadě-
čů, anebo musíme schválit 
dohodu s Tureckem,“ je 
přesvědčený předseda Ev-
ropské komise Jean-Claude 
Juncker.

Podle odhadu George So-
rose by Evropa měla ročně 
vydat na řešení migrační 
krize 30 miliard eur. Jak 
v zemích kolem válečného 
konfliktu v Sýrii, tak v Řec-
ku a na trasách do Evropy.  
Tvrdí, že by se to Evropě vy-
platilo – odhady finančních 
ztrát spojených s kolapsem 
schengenského prostoru se 
pohybují mezi 70 až 150 mi-
liard eur ročně.

Kontroly na českých hranicích bude moci v případě bezprostřední •	
mimořádné hrozby nařídit ministerstvo vnitra. Trvaly by nejvýše pět 
dní a jejich případné prodloužení by musela schválit vláda. Nový 
zákon o ochraně státních hranic včera přijali poslanci.

 Rozsah nebo intenzitu kontrol může určit vláda. Mohou být •	
namátkové nebo systematické, a to jak silniční, tak i železniční. 
Byla by to podobná praxe, jaká existovala před zavedením 
schengenského systému. Vyhlášen může být také zákaz 
překročení zelené hranice. Stanovit, kde tuto hranici bude možné 
překročit, by opět měl kabinet.

Minimálním standardem by mělo být zachování dřívějších •	
hraničních přechodů platných před vstupem Česka do 
schengenského prostoru.

Zákon upravuje také podmínky pro získání statusu mezinárodního •	
letiště či povinnosti kapitánů letadel a provozovatelů letišť. 
Tuzemská mezinárodní letiště, která ročně odbaví nejméně pět 
tisíc lidí, budou muset například zajistit, aby se v terminálech 
odděleně pohybovali cestující na vnitrozemských a vnějších 
linkách. Zároveň budou muset mít místnost pro cizince, jimž byl 
odepřen vstup do Česka.

Česko má nový zákon 
o ochraně hranic
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Aktuální denní monitoring ekonomického zpravodajství do e-mailu
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nejdůležitějších  
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Evropská agentura Frontex 
odhaduje, že přes letištní 
terminály může přijít do EU 
až 1,2 milionu nelegálních 
migrantů ročně. Přilétají 
s platnými vízy, po jejich 
vypršení zůstávají.

Unie krom jiného hledá 
i způsob, jakým by monito-
rovala pohyb osob v schen-
genském prostoru. Evropská 
komise proto chce navrh-
nout kontrolu příchodu 
a odchodu cestujících sys-
tém takzvaných „chytrých 
hranic“.

V podstatě tak oprašuje 
návrh starý zhruba šest let, 
nápad, který tehdy unijní 
státy i Evropský parlament 
zavrhly. Migrace a hlavně 
množící se teroristické útoky 
by mohly náhled na podobné 
opatření změnit. Podle pů-
vodního návrhu měl systém 
nejen upozorňovat na to, kdo 
přesně zůstává neoprávněně 
v Schengenu, ale také po-

skytovat informace, jaký typ 
lidí evropská víza zneužívá, 
a z jakých zemí tyto osoby 
pocházejí. Tomu by pak 
mohly jednotlivé unijní státy 
přizpůsobit vízovou politiku.

O potřebě konečně 
přijmout a uvést do života 
systém jmenné evidence 
cestujících v letecké dopravě 
(Passenger Name Record), 
se znovu intenzivně začalo 
hovořit po loňských listopa-
dových teroristických úto-
cích v Paříži. Členské státy 
osmadvacítky předběžný 
souhlas s návrhem vyslovily, 
Evropský parlament by měl 
o registru hlasovat dnes.

Spolehlivá čísla o počtu 
nelegálních migrantů pře-
bývajících v Evropské unii 
neexistují. Ročně však do 
unijních států přijde téměř 
půl milionů osob z Maroka, 
Alžíru či Afghánistánu. To 
jsou země, z nichž pochází 
převážná většina nelegálů.

Neuralgickými body jsou i letiště

vZDUchEm. Přelety migrantů do Evropy nejsou mediálně tak vděčné jako pinožení tisíců nebožáků  
v mořských vlnách, ale i letištními terminály na starý kontinent prošlo nemálo žadatelů o azyl.  
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n Budoucí kabinet 
bude v mimořádně 
těžké pozici, nad zemí 
tak zůstane viset 
hrozba předčasných 
voleb.

Karolína Flaszová

Politici v Kyjevě si dávají na 
čas se sestavováním nové 
vlády. Podle optimistického 
scénáře by poslanci moh-
li o demisi dosavadního 
premiéra Arsenije Jaceňuka 
i budoucím ministerském 
týmu hlasovat dnes. Ani to 
však nemusí znamenat ko-

nec politické krize. Kabinet, 
jejž pravděpodobně povede 
nynější šéf parlamentu Vo-
lodymyr Hrojsman, má před 
sebou náročný úkol získat 
si důvěru občanů a prosadit 
důležité reformy. 

Politické problémy v zemi 
trvají od února, kdy na 
veřejnost prosákly spekulace 
o přetrvávajícím zákulisním 
vlivu oligarchů a jejich snaze 
blokovat změny v oblasti 
státních podniků i jinde. 
Nová vláda má být torzem 
původní široké proevropské 
koalice se silným mandátem, 
na jejím vzniku se podílí 
pouze Blok Petra Porošenka 
a Lidová fronta. Strany tvrdí, 

Ukrajina složitě 
hledá cestu 
z politické krize

že v parlamentu získaly 
křehkou většinu. Podle kriti-
ků však jen za cenu kupování 
hlasů a pochybných přestu-
pů poslanců. 

Vyjednávání provázejí 
dramatické zvraty a pře 
mezi partnery i vnitrostra-
nické spory. Jedním z pro-
blematických bodů bylo 
obsazení postu ministra 
energetiky, tedy rezortu, 
který je obzvlášť spojován se 
zájmy oligarchů. V uplynu-
lých dnech dvakrát prosákly 
informace, že se chce Hroj-
sman navržené kandidatury 
kvůli neshodám vzdát. 

Tápání v Kyjevě zvyšu-
je rozladění západních 
politiků, kteří od Ukrajiny 
za peněžní pomoc očekávají 
liberalizaci ekonomiky a po-
tírání korupce. Washington 
tento týden vyzval k urychle-
nému schválení vlády odda-
né reformám, doporučeným 
MMF a Evropskou unií. Spl-
nění tohoto požadavku bude 
zřejmě podmínkou k uvolně-
ní dalších financí Kyjevu. 

Podle převažujících názo-
rů ale Hrojsmanův kabinet 
očekávání věřitelů nesplní. Je 
o tom přesvědčen například 
gruzínský exprezident Mi-
chail Saakašvili. Šéf Oděské 
oblasti tvrdí, že problémy 
s korupcí se odchodem Jace-
ňuka nevyřeší. „K reformě 
politického systému nedojde 
bez vytvoření vlády národní 
důvěry,“ tvrdí.

O úspěchu budoucí vlády 
pochybují i experti. Upozor-
ňují, že velkou váhu v ní má 
nadále mít Lidová fronta, 
přestože by ji podle průzku-
mů volila jen dvě procenta 
voličů. Početná opozice má 
naproti tomu silnou podporu 
veřejnosti. „V důsledku toho, 
pokud se nestane hospodář-
ský zázrak, může se situace 
na Ukrajině zhoršit tak, že 
se volby stanou nejlepším 
řešením,“ citovala média 
politologa Vitalije Balu. 
 Sledujte E15.cz

klid přEd boUří. Křehká shoda nad složením nové vlády se 
v parlamentu rýsovala už v úterý v noci, včera se poslanci věnovali 
„upřesňujícím konzultacím“, přeloženo kupování hlasů a přestupů, 
takže plyšová křesla na den osiřela. O to víc ožijí dnes. 
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Strana jihokorejské pre-
zidentky Pak Kun-hje ve 
včerejších volbách zřejmě 
neudržela dosavadní větši-
nu v parlamentu. Vyplývá 
to z odhadů výsledků 
zveřejněných po uzavření 
hlasovacích místností. 
Předvolební průzkumy 
přitom naznačovaly, že 
by konzervativní Strana 
nových obzorů měla své po-
zice v zákonodárném sboru 
dále posílit, a podobně se 
vyjadřovali i analytici.

Hlavním tématem 
předvolební kampaně byla 
ekonomika. Velký problém 
představuje nezaměst-
nanost mezi mladými do 
30 let, která se dostala na 
12,5 procenta; rekordní je 
i zadluženost domácností. 
Všechny strany rovněž 

v kampani slibovaly zmír-
nit chudobu seniorů.

Voliči rozhodovali 
o obsazení 253 křesel ve 
300členném zákonodár-
ném sboru, zbývající místa 
budou rozdělena propor-
cionálně. Strana nových 
obzorů, dříve známá jako 
Velká národní strana 
(GNP), chtěla získat tři 
pětiny mandátů. Právě tolik 
je potřeba k předložení 
a prosazení hospodářských 
reforem, které by strana 
ráda zahájila před vyprše-
ním pětiletého volebního 
období prezidentky v roce 
2018. Některé z reforem ale 
občané vnímají jako kontro-
verzní, jde například o plán 
usnadnit zaměstnavatelům 
propouštění zaměstnanců. 
/čtk/  Sledujte E15.cz

Strana korejské 
prezidentky 
ve volbách ztratila

dovolEno. Členové volební komise s policisty v Soulu pospí-
chají s volebními urnami do sčítacího centra.  
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Bulhaři otočili, zbrojní firmy neprodají

Pravicový bulharský kabinet změnil názor na prodej dvou 
státních zbrojařských firem. Zařadil muničku VMZ Sopot 
a exportní společnost Kintex na seznam firem chráněných 
před privatizací, přestože v rozpočtovém výhledu z minulé-
ho týdne s prodejem těchto společností počítá. více E15.cz

Projekt mezihvězdných letů sond ožívá 

Ruský miliardář a mecenáš výzkumu Jurij Milner a britský 
fyzik Stephen Hawking v New Yorku ohlásili revoluční 
projekt mezihvězdných cest sond, které budou schopny 
dosáhnout nejbližších hvězd během dvacetiletého letu. 

V Sýrii jsou volby, týkají se ale jen části území 

Na části syrského území začaly volby, v nichž se rozhodu-
je o obsazení 250 křesel v parlamentu. Vzhledem k válce 
se hlasuje asi na třetině území, které má pod kontrolou 
vláda a kde žije zhruba 60 procent obyvatelstva. /pav, čtk/

Krátce



Pootevřené 
dveře pro 
cenzuru
Černý den pro svobodu 
internetu v České republice, 
řekl předseda Pirátů Ivan 
Bartoš. Orwell a 1984 zů-
stává varováním, zdůraznil 
o den dříve Ján Simkanič, šéf 
SPIR, tedy nejdůležitějšího 
internetového profesního 
sdružení u nás. Ještě přede 
dvěma lety bych oběma řekl, 
že nevkusně přehánějí. Dnes 
s nimi souhlasím. A dopo-
ručuji všem, ať se nad jejich 
varováním zamyslí.

Jak jste si možná všimli, 
Poslanecká sněmovna právě 
schválila nový zákon o re-
gulaci hazardu. Ten zákon, 
pokud to umím posoudit, 
je rozumný a potřebný. 
Bojovníci proti hernám 
zaplevelujícím města z něj 
mají radost. Bohužel však 
obsahuje chybu, která snad 
dokonce ani chybou není; 
odborníci na ni totiž pouka-
zují tak dlouho a tak hlasitě, 
že její ponechání lze hodno-
tit spíše jako záměr. Jde o to, 
že dle nového zákona může 
ministerstvo financí nařídit 
poskytovatelům internetové-

ho připojení, aby zablokovali 
webové stránky, na nichž 
se provozují nepovolené 
sázkové hry.

Na první pohled na tom 
není nic špatného. Hazard 
je regulované odvětví, bez 
licence se provozovat nesmí, 
zakročit proti nelegálům je 
správné. Drobný, ale důležitý 
háček je v mechanismu zá-
kazu. Už dnes je u nás možné 
zakázat web. Může to však 
udělat jedině soud, který roz-
hodne, zda webové stránky 

porušují zákon. Standardní 
právní postup je průhledný 
a dá se proti němu odvolat. 
Předat pravomoc do rukou 
ministerských úředníků 
znamená zavřít za ní dveře, 
za které není vidět. Zařazení 
na blacklist nebude třeba 
zdůvodňovat a není jasné, 
jak bude vypadat případný 
opravný postup.

Kromě toho tu je technic-
ká stránka věci. Internet fun-
guje jinak, než si zákonodár-
ci asi představují; zablokovat 
selektivně nějaké stránky, 
aby se k nim nedostali čeští 

uživatelé, je přísně vzato 
nemožné, prakticky vzato 
nákladné a vždy jen částečně 
účinné. Kdo ponese náklady 
takového postupu, o tom 
zákon nic neříká – k malé 
radosti providerů, kteří 
tuší, nejspíš správně, že to 
nakonec zůstane na nich 
stejně jako případný hněv 
a stížnosti uživatelů.

Ale ještě předloni bych 
tohle všechno akceptoval 
a věřil, že zákon je sice 
formulovaný nešikovně, 
ale že ho nikdo nezneužije. 
Od té doby však bez přestání 
politicky přituhuje. Vidi-
na autoritativních režimů 
ve střední Evropě je nepří-
jemně reálná. Proč bychom 
vůdcům s pevnou rukou měli 
usnadňovat cenzuru, kterou 
by jistě zavedli, jakmile by 
mohli? Oni ji stejně zavedou, 
dojdou-li věci tak daleko; ale 
ať si na to tedy udělají své 
zákony! Pokud budou moci 
využít a ohnout demokra-
tický legislativní zmetek, 
spousta lidí si toho ani ne-
všimne. Když budou zavádět 
cenzuru od nuly, bude to 
alespoň vidět. 

Internet je nejobtížněji 
řiditelné médium, posled-
ní příležitost pro svobodu 
slova, kdyby všechny ostatní 
selhaly. Střežme ho jako 
oko v hlavě. Myslíte, že je to 
paranoidní postoj? Já taky 
doufám, že ano, ale jistý si 
tím bohužel nejsem.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský

Ještě předloni bych 
zákon akceptoval 
beze strachu, že jej 
někdo zneužije. Od té 
doby ale neustále 
politicky přituhuje.

názory a komEntářE www.E15.cz | 11 |

Tvář dne 

 K reformě politického systému 
nedojde bez vytvoření vlády 
národní důvěry,

řekl o situaci na Ukrajině 
gubernátor Oděské oblasti 
Michail Saakašvili 
str. 10
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Drolení hranic
Více či méně důvěryhodní poskytovatelé služeb vycháze-
jících z metod čínské tradiční medicíny nejsou v Česku 
žádnou novinkou. Fungují tu roky a o klienty nemají 
nouzi, je to dobrý byznys. Donedávna ovšem existovala 
jasná hranice oddělující tyto i další léčitelské metody od 
takříkajíc „oficiálního“ poskytování zdravotní péče. Loni 
se tato hranice začala drolit, když započal velký český 
šturm na čínské peníze. 

Otevření centra čínské medicíny při Fakultní nemocni-
ci v Hradci Králové bylo nejvýraznějším projevem této 
eroze, stavba samostatné „čínské“ polikliniky tamtéž za 
270 milionů korun (z čínských kapes) je pokračováním. 
Zájem je, pacienti chodí (a platí), tak proč neexpandovat. 
Šéf lékařské komory Kubek si rve vlasy a mluví o šarlatán-
ství. Ministr zdravotnictví Němeček je vstřícnější, ale drží 
pozice alespoň tím, že odmítá přiznat čínským metodám 
úhradu ze zdravotního pojištění. Ale čínské peníze přité-
kají a tlak poroste. 
 Martin Čaban



Němci by si cenili české 
pomoci s uprchlíky
n Britský novinář Edward Lucas 
poznal Československo ještě před 
pádem komunistického režimu. 
Z následného vývoje je zklamaný. 
„Jste hrozně talentovaní, vynalézaví 
a přátelští, máte skvělý lidský 
kapitál. Byl bych rád, aby se to 
odráželo i v politice,“ řekl vedoucí 
editor týdeníku Economist.

Jan Pavec

 Český premiér nedávno 
prohlásil, že je zklamaný 
z toho, jak pomalu se Česko 
přibližuje německým a ra-
kouským životním stan-
dardům. Můžeme se k nim 
opravdu někdy dostat?
Souhlasím s předsedou 
vlády, že česká konvergence 
je zklamáním. Částečně je 
to špatnou ekonomickou 
politikou, kde se nepromě-
nil všechen potenciál jako 
v zemích, které měly třeba 
i mnohem horší počáteční 
pozici, příkladem je Es-
tonsko. Je to ovšem také 
problém vývoje evropské 
ekonomiky. Služby a digi-
tální sektor, ze kterých by 
Česká republika mohla těžit, 
se zatím úplně neimplemen-
tovaly na úrovni Evropské 
unie. Musíme prohloubit 
a zintenzivnit společný trh. 
To by Čechům pomohlo 
využít komparativní výhody, 
které mají. Tomu musí po-
moci i čeští politici.

 Zmínil jste Estonsko. Co 
udělalo proti České repub-
lice lépe?
Nejdůležitější je elektro-
nická vláda, odstranili 
byrokraty, všechno můžete 
udělat on-line. Daně můžete 
vyřídit i ze svého telefonu. 
To šetří hodně času, který 
se pak dá využít jinak. Na 
konci osmdesátých let jsem 
v Československu působil 

jako zpravodaj a tuhle zemi 
si pamatuji jako zemi kolků. 
Stále vás ještě tíží habsbur-
ské byrokratické dědictví. To 
podporuje korupci a ne-
transparentní rozhodnutí.  
Je také velmi důležité, aby 
se lidé dokázali opět více za-
městnávat sami nebo praco-
vali v malých společnostech. 
To potřebuje velkou podporu 
shora. Tvůrci veřejného 
mínění musí Čechům říct, 
že musí přemýšlet flexibil-
nějším, více podnikatelským 
způsobem. 

 Před rokem a půl jste 
veřejně kritizoval vývoj 
české společnosti od roku 
1989. Přidal byste teď něco 
k té kritice?
Jsem stále frustrovaný, že 
se zemi, kterou tak dobře 
znám a mám tak rád, nevede 
lépe. Jste hrozně talentova-
ní, vynalézaví a přátelští, 
máte skvělý lidský kapitál. 

| 12 | ROZHOVOR s britským novinářem edwardem Lucasem

 Československo si 
pamatuji jako zemi 
kolků. Nadále vás 
ještě tíží habsburské 
byrokratické dědictví. 
To podporuje korupci 
a netransparentní 
rozhodnutí. 



jednolitý prostor. To není 
pravda, například Praha je 
hodně multikulturní město. 
Lidé vnímají tuhle krizi jako 
hrozbu pro národní identitu 
a nechtějí s ní nic mít. Mo-
hou za to hodně zaplatit.

 Takže i kdybychom to 
měli brát z čistě pragmatic-
kého pohledu, bylo by pro 
střední Evropu výhodné 
Německu pomoci, když to 
Berlín potřebuje?
Německo je nejdůležitější 
zemí Evropy. Z historických 
důvodů se cítili zavázaní 
střední Evropě pomáhat kvů-
li tomu, co tu udělali. To bylo 
strategicky hrozně cenné, 
jiné země takovou historic-
kou výhodu nemají. To se ale 
teď bortí. Nemyslím si, že by 
sem chtěl přicházet nějaký 
velký počet lidí. Ale pokud 
byste Německu nabídli po-
moc, byla by hodně ceněná. 

 Otázka solidarity se dis-
kutuje nejen v rámci EU, ale 
i NATO. Pomohla by aliance 
baltským státům v případě 
ruského útoku?
Bránili bychom je a velmi 
dobře, kdyby nám to Rusko 
ulehčilo. Když bude exis-
tovat jasná hrozba, přijde 
i jasná odpověď. Pokud by 
prohlásili, že za tři týdny 
zaútočí, třeba pokud jim 
Litevci nevydají námořní 
základnu Klajpeda. Alian-
ce na to má plány, máme 

k tomu rychle rozmístitelné 
jednotky a hodně techniky 
v místech, jako je Norsko. 

Horší to ovšem bude 
s nejasnou hrozbou, kterou 
nemusíme nutně rozpoznat. 
Podobně jako tomu bylo 
v případě kybernetického 
útoku na Estonsko, při rus-
ko-gruzínské válce, během 
ukrajinské krize. Nejslabším 
místem NATO je rozhodová-
ní a Rusko to ví. Jeho hlavní 
hrozbou je zmatení a odvra-
cení pozornosti. Mohli by 
to opět být zelení mužíčci 
v Pobaltí jako v případě Kry-
mu. Když by chtělo Švédsko 
vstoupit do NATO, může 
Rusko požadovat zřízení své 
námořní základny na ostro-
vě Gotland. Nevím, co Rusko 
udělá. Ale vím, že to bude 
něco, co nebudeme čekat.

 Síla Ruska teď ale 
klesá. Nejen kvůli levným 
komoditám, ale také kvůli 
nákladnému zapojení do 
syrského konfliktu. Je stále 
takovou hrozbou?
Ze zprávy estonských zpra-
vodajských služeb vyplývá, 
že ruská armáda je v součas-
nosti schopná dobýt malou 
zemi bez spojenců. Není 
schopná vést dlouhodobou 
otevřenou válku. Rusko 
je země 140 milionů lidí 
s hrubým domácím pro-
duktem 1,7 bilionu dolarů. 
NATO a EU dohromady mají 
800 milionů lidí a 40 bilionů 
dolarů HDP. Pokud Rusko 
chce uspět, musí riskovat. 
Když si uvědomíme naši sílu, 
můžeme se jim postavit.

 Obavy o vývoj demokra-
cie vyvolaly i první kroky 
nové vlády v Polsku. Sdílíte 
je?
Vláda Práva a spravedlnosti 
začala hrozně. Sami přizna-
li, že promarnili své první 
týdny v úřadu ve věcech, 
kvůli kterým vypadají jako 
hlupáci. Kdyby mohli, asi 
by vrátili zpět svoje kroky 
v případě ústavního soudu. 
Předchozí vláda si vedla 
velmi dobře v zahraniční 
politice, byli týmovými hráči 
v rámci NATO i Evropské 
unie. Tuskův kabinet ale 
zároveň hodně věcí zkazil 
a kvůli tomu lidé zvolili Prá-
vo a spravedlnost. Ti nechtě-
jí dobře vycházet s Bruselem 
nebo Německem. 

Nejsou to šílení lidé, 
neměli bychom je démonizo-
vat. Prostě mají svoje priori-
ty. Problém ale je, že přichází 
ve špatný čas. Před devíti 
lety by Evropa trochu zvlášt-
ní polskou vládu zvládla. 
Teď prochází kvůli migraci 
a finančním problémům 
svou největší krizí od druhé 
světové války. K jejímu řeše-
ní je potřeba zapojení a plná 
pozornost všech zemí. Teď je 
vláda největší země regionu 
v rukou nezkušených a ex-
centrických lidí. To je docela 
škodlivé.

 Co to bude znamenat 
pro budoucnost visegrád-
ské čtyřky, jejíž aktivitu 
vždy do velké míry určova-
lo právě Polsko?
Upřímně tahle skupina už 
nikdy nezažívala nějaké 
hvězdné chvíle. Nejlépe pra-
cuje tehdy, když není moc 
důležitá. Je to dobrý nástroj 
pro řešení méně podstat-
ných věcí. Když Německo 
něco potřebovalo, s jed-
notlivými zeměmi jednalo 
bilaterálně. 

 Podle německé kancléř-
ky Angely Merkelové je teď 

Rád bych, aby se to odráželo 
i v politice. Aby se bojovalo 
s korupcí, lépe se vládlo. 
Zklamala mě reakce na 
uprchlíky, tohle je největší 
humanitární krize od konce 
druhé světové války. Češi 
a Slováci přitom zvláště díky 
roku 1968 vědí, jaké to je 
opustit svůj život kvůli poli-
tickému útlaku a začít znova. 

 Jste jedním z těch, kdo 
tvoří obraz Česka na Zápa-
dě. Jak vypadá?
Je tu problém hlavně s pre-
zidenty. Pan Zeman po panu 
Klausovi zdědil roli ne- 
ohrabaného a občas docela 
nežádoucího hlasu evrop-
ské politiky. Současného 
prezidenta jsem poznal ještě 
před pádem komunismu, 
respektuji ho za jeho veřejné 
vystoupení proti režimu. Ale 
jeho proruská prohlášení 
jsou problematická stejně 
jako jeho vyjádření o mig-
raci. A hlava státu do velké 
míry tvoří obraz země. Vedle 
toho česká vláda stále působí 
poněkud slabě a pod tlakem 
oligarchů. Velmi mě trápí 
pan Babiš i další. Je potřeba 
oddělit byznys od politiky, 
je problém, když se překrý-
vají. Bylo to hodně špatné 
v případě Berlusconiho, ještě 
horší je to v případě Ruska. 
Politici by měli být politiky, 
podnikatelé podnikateli. 

 Jak se toho vlivu zbavit?
Nevolte je. 

 Rozklad tradiční poli-
tiky se teď hodně projevil 
i při volbách na Slovensku, 
kde se do parlamentu do-
stal fašista Marian Kotleba. 
Jak si to vysvětlujete?
Lidem v Evropě i Spojených 
státech došla trpělivost 
s politickou elitou, proto volí 
protestně nejhlasitější poli-
tiky. Jejich životní standardy 
stagnují, životní úroveň se 
nezlepšuje, vidí korupci. 
Vláda na Slovensku se bude 
tvořit hodně špatně, všechny 
možnosti jsou špatné. Oče-
kávám nové volby.

Pan Fico lidi už unavil. 
Smer ztratil voliče už jen 
kvůli principu rotující 
politické soutěže. Pro pana 
Kotlebu neexistuje žádný 
ekvivalent, je to odsouzení-
hodný politik. Proti němu 
je i maďarský Jobbik vcelku 
mírnou stranou. Je to nejvíce 
otevřeně pronacistická stra-
na, nostalgická za nejhorším 
obdobím historie. Je špatné 
vidět takové uskupení v par-
lamentu. 
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Vystudoval 
ekonomii na 
London School 
of Economics 
a polštinu 
na Jagellonské univerzitě 
v Krakově. Od konce 
osmdesátých let jako novinář 
pokrýval střední a východní 
Evropu, v roce 1989 působil 
v Československu. Od roku 
1994 pracuje pro britský 
týdeník The Economist, 
kde je nyní vedoucím 
editorem zodpovědným za 
každodenní zpravodajství 
v aplikaci Espresso. Kromě 
rodné angličtiny mluví rusky, 
německy, polsky, česky 
a litevsky. V Praze vystoupil na 
přednášce pořádané vysokou 
školou Cevro Institut.

Edward 
Lucas (53)
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v Evropské unii nedostatek 
solidarity. Souhlasíte s ní?
Rozhodně. Německo přijímá 
miliony uprchlíků stejně 
jako Turecko. Švédsko s de-
seti miliony lidí jich přijímá 
více než všechny členské 
země z bývalého východní-
ho bloku. To ovlivní celou 
Evropu. Pokud neukážete 
solidaritu se svými spojenci, 
když mají problémy, neče-
kejte totéž, až sami budete 
v úzkých. I když přibližování 
k západním standardům ne-
musí být uspokojivé, lidem 
ve střední a východní Evropě 
se dařilo díky vstupu do unie 
velmi dobře. 

Do infrastruktury směřuje 
spousta peněz, máte rovné 
postavení v rozhodování. Zá-
roveň byste se ale jako rovní 
měli chovat i vy sami. Není 
dobré říct: „Nikoho z těch 
lidí nechceme.“ Bojím se, 
že za tohle hodně zaplatíte. 
Když Německo bude hledat, 
odkud vzít miliardy eur na 
uprchlíky pro Turecko, prv-
ním místem budou struktu-
rální fondy Evropské unie. 

Migrační krize je chy-
bou velkých zemí. Česká 
zahraniční politika není 
zodpovědná za syrskou kri-
zi, za dění v severní Africe. 
Země ve východní Evropě 
se ovšem musí potýkat 
s následky těchto chyb. 
Reakce lidí se dá pochopit. 
Chybně se domnívají, že 
střední Evropa je kulturně 

 Česká vláda stále 
působí poněkud 
slabě a pod tlakem 
oligarchů. Velmi 
mě trápí pan Babiš 
i další. Je potřeba 
oddělit byznys od 
politiky, je problém, 
když se překrývají.
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MISTR PŘÍMÉHO PRODEJE. Při obchodním jednání řekněte 
cenu hned na začátku. Když ji řeknete na konci, potenciální 
kupec zažije zklamání a jeho emoční křivka klesne, radí známý 
řečník a motivátor Ivo Toman. Mnoho rad, jak úspěšně prodá-
vat, slyšeli návštěvníci konference Mistr přímého prodeje ko-
nané v Top Hotelu Praha, kterou Ivo Toman pořádal a kde bylo 
vydavatelství Mladá fronta mediálním partnerem. Mezi řečníky 
kromě Tomana exceloval slovenský miliardář a motivátor Peter 
Krištofovič, elitní makléř Remaxu Zdirad Pekárek či zakladatel-
ka kosmetické značky Divine Michaela Čapková.

RYCHLÉ RUCE. Člen představenstva společnosti Makro Cash 
& Carry a finanční a administrativní ředitel Simon Zuckschwerdt 
předal Tomáši Hladíkovi cenu za pokoření českého rekordu 
v otevírání 30 ústřic typu Belon na čas. Soutěž Makro Mistrovství 
v otevírání ústřic 2016 se již po patnácté konala v rámci Velikonoč-
ních trhů na Staroměstském náměstí.

START-UPY NA STARTU. V prostorách pražského Royal Theatre se konal DemoDay českého akce-
lerátoru StartupYard. Akce se uskutečnila za účelem první prezentace devíti start-upových projektů 
(TotemInteractive, Boatify, Stream.Plus, Neuron SoundWave, Salutara, NeuronAd, Speedifly, Claimair, 
Satismeter) investorům, mentorům a veřejnosti. Na snímku vítá ředitel StartupYardu Cedric Maloux 
účastníky večera. Partnerem akce byla auditorská a poradenská společnost Mazars.

PŘES STO TISÍC PRO NEZISKOVKU. Společnost DHL Supply 
Chain podpořila neziskovou organizaci Člověk v tísni. Finanční 
sbírka se uskutečnila v rámci tradiční březnové konference DHL 
Supply Chain. Celkem bylo vybráno 39 500 korun, vedení firmy 
následně částku zvýšilo na konečných 120 tisíc korun. Na snímku 
finanční ředitel DHL Supply Chain Ivo Gruber (vpravo) a marke-
tingová manažerka Irena Mižďochová předávají šek neziskové 
organizaci zastoupené senior emergency koordinátorem Tomášem 
Kociánem.

STUDENTSKÁ DISKUZE O MEZINÁRODNÍCH PROBLÉMECH. Praha hostila čtyřdenní středo-
školskou diplomatickou konferenci PORG Model United Nations, které se zúčastnilo na 250 studentů 
z Evropy, Asie, Afriky a Severní Ameriky. Modelovou konferenci OSN potřetí zorganizovali studenti 
gymnázií Nový PORG a PORG Libeň za podpory vedení školy a učitelů. Závěry konference studenti 
prezentovali v zasedacím sálu Magistrátu hlavního města Prahy. Zažila vaše společnost něco významného? Pište nám na lide@e15.cz
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n Unikátní mrazivá 
novinka ukrajinského 
dokumentaristy Vita-
lije Manského odha-
luje tragické absurdní 
státní divadlo zvané 
Severní Korea.

Iva Přivřelová

Čtvrt roku po české premié-
ře dokumentu Roura o živo-
tě podél ropovodu ze Sibiře 
do Německa se do české 
distribuce dostává novinka 
režiséra Vitalije Manského 
V paprscích slunce. Také 
na ní se opět produkčně 
podíleli i Vít Klusák a Filip 
Remunda z Hypermarket 
Films. Stejně jako Roura 
také pohled do nenormál-
ního světa Severní Koreje 
začínal na festivalech, hrál 
se například v Jihlavě, kde 
vyhrál cenu za nejlepší do-
kument střední a východní 
Evropy, i na letošním Jed-
nom světě.

Okolnosti vzniku díla, 
jehož obsah musel štáb 

skrývat před přiděleným 
dozorem a proti jehož uve-
dení Severní Korea oficiálně 
protestovala, by vydaly na 
další zajímavý film. I samo 
V paprscích slunce nic-
méně dostatečně výstižně 
a mrazivě ukazuje tragické 
absurdní loutkové divadlo 
zvané Severní Korea.

Unikátní snímek 
z nejuzavře-
nější země na 
světě sleduje 
sympatickou 
asi osmile-
tou dívenku 
Zin-mi, 
která právě 
vstupuje do 
místní obdoby 
pionýra. Manskij 
mohl natočit i její 
rodinu, na koprodukci se 
totiž mimořádně dohodl se 
samotnou Severní Koreou. 
Souhlasil tak s cenzurou 
scénáře a vše pro něj pečli-
vě připravili severokorejští 
soudruzi. Netušili ovšem, 
že ukrajinský filmař jejich 
inscenace zdůrazní a ukáže 
několik verzí stejné scény, 

i s komentáři jejích pravých 
režisérů. 

Manskij situaci komen-
tuje sám několika osobními 
popisky, které trochu zma-
teně zahrnují nejen záku-
lisní informace, ale i pocity 
a domněnky. Matoucí jsou 
i české titulky, používající 

dva různé přepisy jmé-
na hlavní protago-

nistky. Ještě více 
se evropský fil-

mař vyjadřuje 
tím, na co se 
v aranžova-
ném prostře-
dí soustředí, 

opět tedy 
předvádí svůj 

um říci mnoho 
beze slov pomocí 

dobře zvolených detai-
lů. Jako je usínající dítě na 
přednášce bájných vzpomí-
nek válečného veterána.

Přestože zdůrazněná ab-
surdita přináší do snímku 
neočekávaný humor, V pa-
prscích slunce je poměrně 
náročná a během několikrát 
natahovaného konce už 
i vyčerpávající podívaná. 

Kromě falešného státního 
divadla, z něhož se pro 
kritické evropské oči stává 
fraška, odhaluje také děsi-
vou státní mašinerii mani-
pulace a vymývání mozků 
od útlého věku, která vede 
k naprosté totalitě. Tlak na 
vybranou malou soudruž-
ku, aby splnila požadavky 
výstavní reprezentantky, 
mladinká hrdinka úplně 
nezvládá. I to Manskij jasně 
ukazuje, na což se nedívá 
lehce, zvlášť když můžeme 
jen trudně spekulovat, co 
se se Zin-mi a její rodi-
nou po uvedení filmu asi 
stalo. Manského surreálný 
portrét země bez skutečné 
reality je mrazivý i děsivý, 
unikátní a významný.  

Autorka je spolupracovnicí redakce

Odhalená surrealita 
Severní Koreje

Tipy

Mladá Boleslav

filmové klapky

před zahájením zlínského 
festivalu se ukazují filmové 
klapky v mladé Boleslavi.

V paprscích slunce

(dokument, Rusko/Česko/
Německo/Severní korea/lotyšsko, 
106 minut)
Režie: vitalij manskij
Premiéra: 14. dubna
Hodnocení: 80 %

Vitalij Manskij 
odhaluje děsivou státní

mašinerii
manipulace a vymývání 
mozků od útlého věku, 
která vede k naprosté 

totalitě.
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Rozhlasový orchestr 
zahraje s Tata Bojs
Zahajovací koncert jubilejní 
90. sezony Symfonického 
orchestru Českého  
rozhlasu se uskuteční  
26. září v pražském Rudolfi-
nu s programem věnovaným 
dílu Ludwiga van Beethove-
na. Zajímavostí sezony bude 
společné vystoupení s popu-
lární kapelou Tata Bojs.

 
FBI nabízí odměnu při 
hledání Warholových děl

Odměnu 25 tisíc dolarů 
nabídla americká FBI 
za informaci vedoucí 
k dopadení pachatele 
krádeže sedmi obrazů 
Campbellových polévkových 
konzerv. Část jednoho 
z nejslavnějších děl krále 
pop-artu Andyho Warhola 
byla ukradena minulý 
týden z muzea umění ve 
Springfieldu v americkém 
státě Missouri. 

 

Praha si připomene 
autora Dona Quijota
Nepřetržité čtení Dona 
Quijota, „degustaci“ knih, 
povídkovou soutěž, výstavy 
a filmy chystá na příští 
týden pražský Institut 
Cervantes. Připomene 
tím výročí 400 let od 
úmrtí nejvýznamnějšího 
španělského spisovatele 
Miguela de Cervantese. /čtk/

Krátce

BUDOUCÍ SOUDRUžKA. Ani malá Zin-mi nemůže uniknout před dohledem a učením severokorejských lídrů.



S blížícími se krajskými 
volbami a vlastně i těmi 
parlamentními v příštím 
roce šaška nejvíce zajímá 
jediná věc. Jestli hnutí ANO 
a především jeho předseda 
Andrej Babiš znovu použije 
proslulou fotografii v bílé 
košili a kolem ní opět uplete 
celou sněhobílou kampaň. 
Pokud se tak stane, dostane 
se Babiš definitivně do 
učebnic.

Ještě nikdy žádný 
politický subjekt neuspěl 
ve dvou volbách po sobě 

s jednou jedinou kampaní. 
To se už Babišovi podařilo 
(košili použil už dvakrát), 
ale kdyby to bylo i potřetí, 
nota bene počtvrté, to už by 
hraničilo... no, ale vlastně 
s čím?

Jak tuto sázku na jednu 
fotografii vlastně číst? Jako 
schopnost Babiše proslulé-
ho nevelkorysostí ušetřit? 
Češi to mají aktuálně rádi. 
Jako stvrzení dokonalé 
ikonografie, která bude 
fungovat vždy a za každé 
situace? V měřítku ome-

zeném na české tady a teď 
to zatím zjevně platí. Nebo 
jako přiznání, že kampaň je 
zbytečná, protože politic-
ké karty jsou po Babišově 
vstupu do médií a politiky 
tak nějak rozdány a nic 
s nimi nehne? Platí vše, ale 
nic z toho úplně stopro-
centně.

Ale můžeme se na 
to podívat i z jiného 
pohledu. Současná doba 
je z rozličných důvodů 
vyhrocená, a lidé proto 
hledají bezpečné přístavy. 

Proto ta obliba starých 
seriálů, proto ta hudební 
dramaturgie Radiožurnálu, 
proto ty neustálé návraty 
do minulosti. Lidé mají 
rádi to, co již znají, vše 
ostatní je děsí. Bílou košili 
znají, navíc ta košile nenese 
žádné sdělení. Tím lépe. 

Je to podobně jako s hláš-
kou Je suis... Nic to nezna-
mená, všichni to chápou 
a každý s tím má spojené 
nějaké emoce. Takže Je suis 
bílá košile/Je suis Andrej. 
Vítejte v době recyklace.

Foto dne 
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BONdOvO dědiC-
tví. Grande Halle  
de la Villette, přes-
něji budova býva-
lých jatek v pařížské 
čtvrti La Villette, 
hostí fantaskní 
výstavu Design 007: 
Padesát let Bondova 
stylu. Je na ní možné 
spatřit cokoli, co 
souvisí s Jamesem 
Bondem, fiktivním 
britským tajným 
agentem 007. 

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí

Šašek provokuje

Chvála budiž recyklaci
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